
Prejudecățile de moment sabotează 

poporul evreu. 
 

Privind evenimentele dintr-o perspectivă 

istorică mai largă, istorică, ni se oferă o 

perspectivă mai cuprinzătoare și mai 

nuanțată care va împiedica ignoranța și 

aroganța să dăuneze evreilor. 

De Joshua Hoffman 

În doar câteva săptămâni după ce teroriștii 

palestinieni s-au infiltrat în Israel la 7 

octombrie, masacrând 1 200 de persoane și 

răpind alte aproximativ 240, am asistat la 

demonstrații "pro-palestiniene" în întreaga 

lume, atât online, cât și offline, cerând 

încetarea focului pentru "moartea și 

distrugerea" Gazei. 

Rețineți că aceste demonstrații au avut loc 

cu două-trei săptămâni bune înainte ca 

forțele terestre israeliene să intre în Fâșia 

Gaza, deoarece Israelul a amânat cu răbdare 

răspunsul său militar real pentru a oferi 

negocierilor diplomatice o șansă de a 

returna toate persoanele răpite. 

În Israel și printre cei care îl prețuiesc în 

întreaga lume, știam că era doar o chestiune 

de zile după 7 octombrie că acest atac 

palestinian inconștient și "gândurile și 

rugăciunile pentru Israel" care au venit 

odată cu el se vor transforma rapid într-o 

empatie unilaterală copleșitoare pentru 

"neimplicați" și "bieții palestinieni", în timp 

ce Israelul răspundea Hamas și Jihadul 

Islamic Palestinian. 

Nu vă înșelați: puteți (și ar trebui) să aveți 

simultan cantități similare de compasiune 

atât pentru israelieni, cât și pentru 

palestinieni, dar nu asta s-a întâmplat. Pe 

toată linia, o îngrijorare relativ ușoară  

 

pentru Israel a fost înlocuită cu un sprijin 

abundent pentru palestinieni. 

Cu alte cuvinte: prejudecata de recurență, 

tendința de a pune un accent suplimentar pe 

experiențele care sunt cele mai proaspete în 

memoria cuiva, de obicei în detrimentul 

experiențelor anterioare sau a altor 

experiențe care sunt la fel de importante sau 

de consecvente. 

În întreaga lume evreiască de astăzi, 

prejudecata de recurență nu doar că îi 

"ajută" pe palestinieni; ea dăunează 

poporului evreu, deoarece ne determină să 

luăm decizii pe termen scurt incompatibile 

cu obiectivele pe termen lung ale poporului 

evreu, cum ar fi unitatea între noi și nașterea 

unei formidabile mândrii evreiești pentru a 

neutraliza antisemitismul în creștere. 

Iată trei exemple de prejudecată de 

recurență în rândul poporului evreu de 

astăzi: 

1) Dezmințirea Holocaustului 

Nu există nicio îndoială că Holocaustul a fost 

o mare de evenimente incalificabile și 

îngrozitoare despre care trebuie să 

continuăm să învățăm și să le expunem 

generației după generație, atât evreilor, cât 

și neevreilor. 



Totuși, când vine vorba de prejudecata de 

recurență, nu Holocaustul este problema; 

este vorba de accentul exagerat pus pe 

Holocaust în detrimentul restului istoriei 

evreiești, care dă peste cap un echilibru mai 

benefic. Făcând ca o mare parte din istoria 

evreiască să se refere la Holocaust, precum 

și la evenimentele care l-au precedat și i-au 

urmat, întunecăm istoria remarcabilă a 

poporului evreu care se întinde pe parcursul 

a mii de ani. 

De asemenea, pătăm "brandul" poporului 

evreu, de la unul predominant de 

victimizare, discriminare, persecuție și 

suferință, la unul de popor, perseverență, 

înțelepciune, ingeniozitate, valori umanitare 

și autodeterminare. 

Dar nu o luați doar de la mine. Când am 

vizitat recent ANU - Muzeul Poporului 

Evreu din Tel Aviv, în urma recentei sale 

renovări de 100 de milioane de dolari pe 10 

ani, am observat că Holocaustul a fost 

subestimat în mod semnificativ; printre cele 

trei etaje masive ale muzeului, doar o mică 

încăpere ascunsă în colțul celui de-al doilea 

etaj este dedicată Holocaustului. De ce se 

întâmplă acest lucru? 

 

A fost o întrebare pe care i-am adresat-o 

doctorului Orit Shaham Gover, curatorul șef 

al muzeului, care mi-a spus că Holocaustul 

nu a fost un punct central în mod 

intenționat, deoarece, atunci când au 

început să cerceteze istoria evreilor, au găsit 

prosperitate. 

"Prosperitate economică, prosperitate 

culturală, ingeniozitate, mult dialog 

cultural", a spus ea. "Iar această implicare 

culturală este esența poveștii evreiești, nu 

persecuția, crimele și atrocitățile. Nu că nu 

ne raportăm la atrocitățile din muzeu; o 

facem în contextul istoric, când s-au 

întâmplat, unde s-au întâmplat. Dar nu ca 

lentile prin care privim povestea evreiască." 

De aceea este imperativ ca educația 

evreiască și dialogul evreiesc să implice 

întreaga istorie evreiască - așa-numitele 

bune, rele și urâte. Desigur, acest lucru 

înseamnă că trebuie să ne cunoaștem 

întreaga istorie pentru a putea vorbi despre 

ea și a o transmite mai departe. 

2) Evreii care caută refugiu în 

diaspora 

Pare să existe o mentalitate care prezidează, 

potrivit căreia evreilor, astăzi și în viitor, le 

va fi foarte bine și bine să trăiască în 

diaspora. Că Holocaustul a fost punctul 

nostru absolut de jos și că evreii care trăiesc 

în afara statului evreu nu vor mai fi niciodată 

în pericol. Întrebarea nu este dacă va exista 

un alt Holocaust, ci mai degrabă: Se va 

confrunta din nou un număr semnificativ de 

evrei cu persecuții sau violențe nedrepte, așa 

cum au făcut-o de nenumărate ori în trecutul 

nostru? 

Răspunsul, așa cum au demonstrat 

mulțimile "pro-palestiniene" și alți actori răi 

de când a izbucnit războiul dintre Israel și 

Hamas, este un "absolut" categoric. Dacă 

studiezi istoria evreilor, înveți rapid că 

evenimentele persecutorii împotriva 

evreilor arată și se simt extrem de diferit, 

cum ar fi Holocaustul, revolta Bar Kokhba 

din 132 d.Hr. și pogromul de la Kishinev din 

1903. 

Deci, se va mai întâmpla un alt Holocaust? 

Probabil că nu, cel puțin nu sub forma unor 

naziști care să meargă din ușă în ușă pentru 

a-i aduna pe evrei. Dar, din nou, aceasta nu 

este cea mai meticuloasă întrebare, deoarece 

Holocaustul nu este singurul tip de 

persecuție sau violență cu care s-au 

confruntat evreii. 



În schimb, persecuția va arăta mai degrabă 

ca evreii să se simtă din ce în ce mai nesiguri 

în legătură cu faptul că sunt evrei și că se 

implică în iudaism în afara granițelor casei 

lor, astfel încât nu-și vor mai trimite copiii la 

școli evreiești cu normă întreagă sau cu 

jumătate de normă; nu vor mai vizita 

lăcașurile de cult evreiești; nu vor mai 

cumpăra alimente evreiești de la piață; nu 

vor mai face excursii în Israel; și nu-și vor 

mai crește copiii ca evrei. 

În cele din urmă, mulți evrei care rămân în 

diaspora fie vor trăi în comunități ortodoxe, 

fie vor face activități evreiești doar în casele 

lor, fie vor renunța cu totul la evreitate, 

deoarece va fi devenit o povară emoțională și 

psihologică atât de mare să fii evreu nu doar 

în dicție, ci și în acțiune și faptă. Unii oameni 

numesc acest lucru "moarte prin asimilare" 

pe bună dreptate. Deoarece mulți evrei nu 

vor să se gândească la o astfel de realitate, ei 

se angajează într-o altă formă de 

prejudecată de recurență: că lucrurile au fost 

în general bune pentru evreii din întreaga 

lume de la Holocaust încoace - și că vor 

continua să fie așa. Această mentalitate ne 

liniștește cu siguranță coardele inimii, dar 

nu este înrădăcinată în nicio aparență de 

realitate. 

Deși lumea este foarte diferită acum față de 

cum era, să zicem, în timpul Holocaustului, 

nu este o lume nouă cu creaturi noi. Este în 

continuare aceeași lume, cu aceleași 

tendințe umane, aceleași forțe politice și 

socio-economice, aceleași reacții instinctive 

de a da vina pe grupurile minoritare pentru 

decăderea societății și pentru calculele 

greșite. 

Mulți evrei cu buzunare adânci continuă să 

creadă că pot cumpăra sprijin, dar arabii (cu 

o agendă diametral opusă față de noi, evreii) 

au buzunare mult mai adânci. Potrivit unui 

studiu publicat în 2022, care nu a atras prea 

multă atenție la vremea respectivă, 

qatarienii au donat 4,7 miliarde de dolari 

universităților americane începând cu 2001, 

exact după atacurile din 11 septembrie. 

(Beneficiarii, însă, nu au raportat o parte din 

banii primiți, așa cum prevede legea). 

Pe măsură ce arabii și chiar musulmanii 

continuă să ridice miza cu buzunarele lor 

aparent fără fund, donatorii și lobbyiștii 

evrei vor deveni exponențial mai puțin 

relevanți, în timp ce persecuția și violența 

evreiască vor deveni exponențial mai 

frecvente și mai acceptabile din punct de 

vedere social în unele părți. Dacă i se poate 

întâmpla lui Moshe în 133 e.n. și Verei în 

1540 și lui Max în 1903, vi se poate întâmpla 

și vouă în 2024 sau copiilor voștri în 2047 

sau nepoților voștri în 2092. Nu încerc să îi 

sperii pe evrei, oriunde s-ar afla în lume. 

Încerc pur și simplu să ne protejez de 

propriile noastre prejudecăți de recurență. 

3) Israelul ca agresor 

În prezent, mulți oameni percep Israelul ca 

fiind agresorul ori de câte ori apare un 

conflict militar între statul evreu și facțiuni 

palestiniene, precum Hamas și Jihadul 

Islamic Palestinian. Dacă vă uitați la 

rezultatele acestor conflicte - datorită puterii 

militare copleșitoare a Israelului - atunci 

este ușor să vedeți Israelul ca fiind agresorul. 

Dar acesta este doar vârful icebergului. 

Istoria conflictului israeliano-palestinian 

arată că dușmanii Israelului, din trecut și din 

prezent, caută puterea. Prin urmare, a face 

rău sau a afecta Israelul este o încercare de a 

obține putere. Pe de altă parte, cele mai 

multe dintre reacțiile Israelului au fost cele 

de supraviețuire, nu de putere. 

Hamas, de exemplu, a fost fondat în 1987, la 

scurt timp după izbucnirea primei Intifade, 

ca ramură a Frăției Musulmane egiptene, 

care, în ramura sa din Gaza, fusese anterior 



neconflictuală față de Israel și ostilă 

Organizației pentru Eliberarea Palestinei 

(OEP). 

Co-fondatorul Sheik Ahmed Yassin a 

declarat, iar Carta Hamas a afirmat că 

Hamas a fost fondată pentru a elibera 

Palestina, inclusiv Israelul de astăzi, de sub 

ocupația israeliană și pentru a stabili un stat 

islamic în zona care este acum Israelul, 

Cisiordania și Gaza. 

Între timp, în 1947, Agenția Evreiască 

pentru Palestina și majoritatea facțiunilor 

sioniste au acceptat Planul de împărțire a 

Palestinei al Națiunilor Unite - o rezoluție 

care recomanda crearea a două state arabe și 

evreiești independente și a unui regim 

internațional special pentru orașul 

Ierusalim. Comitetul superior arab, Liga 

Arabă și alți lideri și guverne arabe au 

respins-o categoric și au indicat că nu sunt 

dispuși să accepte nicio formă de divizare 

teritorială.Rezultatul a fost o serie de 

conflicte militare în care diferite grupuri și 

țări arabe au fost agresorii, inclusiv Războiul 

arabo-israelian din 1948 (Războiul de 

independență al Israelului), insurecția 

palestiniană Fedayeen, Războiul de șase zile, 

Războiul de Yom Kippur și așa mai departe. 

Israelul a fost considerat "outsiderul" în 

fiecare dintre aceste bătălii, dar le-a câștigat 

pe toate. 

Cu fiecare victorie, Israelul s-a consolidat 

din punct de vedere economic, militar, 

geopolitic și de altă natură. De asemenea, a 

luat măsuri preventive pentru a se apăra în 

viitor, cum ar fi mărirea granițelor sale (știți, 

zone tampon) și alte măsuri, ceea ce orice 

țară ar face în mod rezonabil. 

Cu toate acestea, aceste acțiuni au fost 

manipulate în mod strategic de către liderii 

palestinieni pentru a pune în pericol Israelul 

și a inflama povestea palestinienilor. Prin 

simpla apărare a sa, Israelul a devenit cumva 

o putere opresivă, colonială, de colonizare, 

genocidară și de curățare etnică, care trebuie 

să fie reținută. Și apoi delegitimat la 

tribunalul opiniei publice (o strategie 

palestiniană continuă care datează din anii 

1960, când Israelul era doar un stat în 

devenire). 

Acum, când Israelul folosește bombe de 

2.000 de lire pentru a lovi vasta rețea de 

tuneluri teroriste a Hamas de sub Gaza, 

prejudecata de recurență îi face automat pe 

oameni să acorde mai multă atenție 

"bombelor de 2.000 de lire" - punând astfel 

în umbră "vasta rețea de tuneluri teroriste a 

Hamas", care a fost construită în mare parte 

cu ajutorul ajutoarelor umanitare deturnate, 

care este unul dintre motivele pentru care 

atât de mulți palestinieni suferă în acest 

moment în Gaza. 

Nu sugerez că bombele de 2.000 de lire 

sterline sunt o cale rapidă pentru a obține 

pacea cu palestinienii, dar nici tot terorismul 

pe care palestinienii l-au provocat fără 

discriminare asupra evreilor, încă din anii 

1800 în Palestina din epoca otomană. Sigur, 

ochi pentru ochi face ca întreaga lume să fie 

oarbă, însă, având de ales între a fi mort sau 

a orbi, israelienii aleg (ca și voi) cea de-a 

doua variantă. 

Fostul prim-ministru al Israelului, Golda 

Meir, a spus-o mai poetic: "Dacă trebuie 

să alegem între a fi morți și a fi 

compătimiți și a fi în viață cu o 

imagine proastă, preferăm să fim în 

viață și să avem o imagine proastă". 

Pentru a ne asigura supraviețuirea istorică 

pentru generațiile viitoare, evreii din 

întreaga lume ar trebui să ia această pagină 

din cartea israeliană. 
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